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¯YCIE CODZIENNE TOWARZYSTWA LITERACKIEGO
IM. ADAMA MICKIEWICZA

(DEBATA PRZEDZJAZDOWA)

Po spotkaniu z przedstawicielami Oddzia³ów w Lublinie w kwietniu 2011
roku wystosowa³am list do wszystkich agend, prosz¹c o ustosunkowanie siê do
kilku kwestii. Punkt wyj�cia i dyskusjê, bardzo merytoryczn¹, niekiedy ostr¹,
zawsze ¿yczliw¹, drukujemy poni¿ej (zgodnie z chronologi¹, w jakiej nadcho-
dzi³y odpowiedzi, po uzyskaniu zgody ich autorów) w przekonaniu, ¿e mo¿e byæ
ona pomocna w organizacji pracy Towarzystwa i w umacnianiu wzajemnych
relacji. Liczymy, ¿e dalszy ci¹g tej debaty nast¹pi na Walnym Zje�dzie Delega-
tów TLiAM we wrze�niu 2012 roku.

Gra¿yna Borkowska

List prezesa TLiAM, prof. dr hab. Gra¿yny Borkowskiej
do Oddzia³ów Towarzystwa

Warszawa, dnia 6 czerwca 2011

Szanowni Pañstwo,

tym z Pañstwa, którzy przyjechali do Lublina, serdecznie dziêkujê za udzia³
w spotkaniu. By³o ono potrzebne, m.in. jako sonda badaj¹ca stan wewnêtrzny
Towarzystwa na rok przed Zjazdem. Tej w³a�nie kwestii chcia³abym po�wiêciæ
list kierowany do Pañstwa.
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Po pierwsze, frekwencja. W Lublinie by³o reprezentowanych dziesiêæ
Oddzia³ów na dwadzie�cia dziewiêæ. W�ród nieobecnych s¹ na pewno Oddzia-
³y nie�le pracuj¹ce, ale s¹ i placówki zupe³nie bierne, znane nam tylko z nazwy,
odleg³ych wspomnieñ.

Po drugie, nawet Oddzia³y dobrze funkcjonuj¹ce nie chc¹ podejmowaæ
dzia³añ zwiêkszaj¹cych (potencjalnie) dop³yw pieniêdzy. Nikt z Pañstwa nie
wyst¹pi³ z wnioskiem o uzyskanie osobowo�ci prawnej. Nowy stan rzeczy nie
rozwi¹¿e wszystkich problemów, ale wed³ug wszelkich znaków na niebie i zie-
mi powinien sprzyjaæ ugruntowaniu pozycji Towarzystwa w konkretnym miej-
scu, regionie. Dlaczego nie próbujemy?

Po trzecie, liczebno�æ Oddzia³ów: formalnie sk³adaj¹ siê one z kilkuna-
stu lub kilkudziesiêciu osób; de facto dzia³a w nich garstka ludzi. Dlaczego bra-
kuje nastêpców?

To rozpoznanie nie nastraja optymistycznie, ale nie narzekanie jest moim
celem. Proszê Pañstwa o namys³ nad sytuacj¹ Towarzystwa, poniewa¿ wymaga
ona podjêcia zdecydowanych kroków. Chcia³abym w ostatnim roku tej kaden-
cji uporz¹dkowaæ stan rzeczy, tj.:

� przedstawiæ Zarz¹dowi G³ównemu wniosek o rozwi¹zanie Oddzia³ów
od lat nie funkcjonuj¹cych;

� zwróciæ siê do wszystkich pozosta³ych Oddzia³ów z pro�b¹ o ocenê
w³asnych perspektyw dzia³ania; chodzi o odpowied� na pytanie: czy Pañstwo
chc¹ podtrzymywaæ i rozwijaæ miejscowy Oddzia³ Towarzystwa (w jaki sposób,
jakimi �rodkami, dla jakiego odbiorcy). P r o s z ê  p r z y j ¹ æ, ¿ e  n i -
n i e j s z y m  f o r m u ³ u j ê  t ê  p r o � b ê  i   c z e k a m  n a  r y c h ³ e
o d p o w i e d z i.     Bardzo bym chcia³a otrzymaæ m¹dre i realne deklaracje �d³u-
giego trwania�, ale pogodzê siê równie¿ z zapowiedziami �z³o¿enia broni�.
Wydaje siê bowiem, ¿e bardzo d³ugo i cierpliwie próbowali�my wspólnie �re-
animowaæ� niektóre placówki. Jestem to gotowa robiæ dalej, ale tylko w sytu-
acji zainteresowania p³yn¹cego ze strony Oddzia³u, niejako na jego wniosek. Aby
istnieæ, Oddzia³ Towarzystwa musi prowadziæ minimaln¹ choæby dzia³alno�æ
i dysponowaæ minimalnymi choæby funduszami. Ale to nie wszystko: Oddzia³
Towarzystwa musi równie¿ podtrzymywaæ kontakt z Zarz¹dem G³ównym po-
przez przesy³anie corocznych sprawozdañ i dokumentów finansowych. Mamy
z tym nieustaj¹ce k³opoty, które �wiadcz¹, niestety, o s³abej wiêzi miêdzy nami.
Chcia³abym, aby Pañstwo deklaruj¹c trwanie, mieli �wiadomo�æ tych innych
zobowi¹zañ, które musz¹ byæ egzekwowane. W zamian oferujemy to, co zawsze:
udzia³ w Pañstwa przedsiêwziêciach, pomoc merytoryczn¹ w prowadzonej dzia-
³alno�ci, inicjatywê organizowania spotkañ miêdzyzjazdowych i innych, lepsz¹

http://rcin.org.pl



386386386386386

ni¿ dotychczas sieæ wiêzi internetowej, pismo �Wiek XIX. Rocznik Towarzy-
stwa Literackiego im. Adama Mickiewicza�.

� Poniewa¿ weszli�my w okres przedwyborczy, sugerujê, aby list skiero-
wany do Zarz¹du G³ównego zawiera³ równie¿ propozycje zmian w statucie, bo
jak Pañstwo pamiêtaj¹, tylko Zjazd jest w³adny je przeprowadziæ (my ze swej
strony zaproponujemy i prze�lemy w terminie ustawowym razem z propozycjami
otrzymanymi � ma³¹ nowelizacjê, uwzglêdniaj¹c¹ korekty wynikaj¹ce z prze-
pisów wy¿szego rzêdu i innych okoliczno�ci).

� Mój apel do Pañstwa w zwi¹zku z konieczno�ci¹ ustalenia miejsca ob-
rad zjazdowych (przypuszczalnie maj 2012) pozosta³ na razie bez odpowiedzi.
Czekam na propozycje tak¿e w tej kwestii.

Proszê o potwierdzenie otrzymania listu i � o odpowied�. £¹czê wyrazy
szacunku

prof. dr hab. Gra¿yna Borkowska

Odpowied� Oddzia³u Poznañskiego

Poznañ, 6 czerwca 2011
Szanowna Pani Prezes, Szanowny Zarz¹dzie,

Dziêkujê za list, postaram siê pokrótce odpowiedzieæ na najwa¿niejsze
kwestie:

1. Oddzia³ Poznañski trwa, w jakiej� mierze (bo nie wszystkie spotkania)
w kooperacji z Domem Literatury Biblioteki Raczyñskich. Licz¹c czasem roku
akademickiego, taki w³a�nie rok koñczymy siódmym odczytem.

2. Chcia³abym na now¹ kadencjê przekazaæ Oddzia³ w dobre rêce, nie
w¹tpiê, ¿e takie siê znajd¹. Szczegó³owe sprawozdanie z pracy � za dwie ka-
dencje � przedstawiê oczywi�cie i tutejszemu Oddzia³owi, i Zarz¹dowi G³ów-
nemu. Najogólniej mogê powiedzieæ, ¿e:

a) uda³o siê wyj�æ ze stanu hibernacji;
b) uda³o sie zorganizowaæ (?) skupiæ (?) niezbyt liczne, co prawda, �rodo-

wisko s³uchaczy i dyskutantów, w�ród których polonistów uniwersyteckich jest
bodaj najmniej, natomiast przychodzi do�æ regularnie parê osób z uniwersytetu
innych specjalno�ci, czasem Akademia Muzyczna, paru nauczycieli, t³umacze,
miejscowi poeci. W sumie kilkana�cie, dwadzie�cia parê osób;

c) nie uda³o siê stworzyæ prê¿nego �rodowiska, pracuj¹cego aktywnie
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i strzelaj¹cego pomys³ami � w zasadzie ca³¹ pracê wykonujê wespó³ z dokto-
rantk¹, a w³a�ciwie zmieniaj¹cymi sie doktorantkami (wszak rz¹dzê ju¿ drug¹
kadencjê!).

3. Utrzymujemy siê ze sk³adek. Konkursy na prace magisterskie oraz
wspó³organizowana przez TLiAM konferencja o S³owackim w oczywisty spo-
sób spowodowa³y konieczno�æ wnioskowania o pieni¹dze z innych �róde³.

4. Przysz³o�æ widzê z umiarkowanym optymizmem. Chcia³abym jeszcze
zacz¹æ prace nad kultur¹ Wielkopolski pod auspicjami Towarzystwa, mo¿e uda-
³oby siê wróciæ do konkursów prof. Jaros³awa Maciejewskiego, choæ tu sprawa
wi¹¿e siê z kwesti¹ bardziej generaln¹, czyli miejscem historii literatury na uni-
wersytetach. Mo¿e najbli¿szy Zjazd móg³by tej sprawie po�wieciæ jak¹� uwa-
gê? Mog³abym wstêpnie zadeklarowaæ przygotowanie jakiego� wyst¹pienia lub
zorganizowanie panelu, z zaproszeniem kolegów z innych Oddzia³ów itp.

5. Odpowiadam na Pani list na gor¹co � nad Statutem muszê siê trochê
namy�liæ.

Z wyrazami szacunku i pozdrowieniami,
El¿bieta Nowicka, Poznañ

Odpowied� Oddzia³u Katowickiego

Tarnowskie Góry, 10 czerwca 2011

Wielce Szanowna Pani Prezes

W odpowiedzi na pismo z dnia 6.06.2011 r. odpowiadam bodaj na wiêk-
szo�æ poruszonych w tym tek�cie kwestii.

Po pierwsze, je�li warunkiem istnienia Oddzia³u bêdzie uzyskanie osobo-
wo�ci prawnej i mile dzisiaj widziana dochodowo�æ, to trzeba bêdzie nas roz-
wi¹zaæ. Nie mamy w swoim gronie osób o zaciêciu menad¿erskim (tzn. by³ i jest
jeden � prof. Dariusz Pawelec, i jego rekomendowa³em JM Rektorowi na sta-
nowisko Dyrektora Biblioteki G³ównej � buduje ostatni¹ bodaj w historii aka-
demickiej bibliotekê z prawdziwego zdarzenia�). Nie udaje siê nam nawet �ci¹-
ganie sk³adek. To ma pewn¹ historiê, o której piszê nie dla usprawiedliwienia,
ale geneza zjawiska sporo mówi o jego dzisiejszej charakterystyce: �p. mój
Mistrz, prof. Ireneusz Opacki, na wszelkie wzmianki o sk³adkach w Towarzy-
stwie (wówczas by³ to Oddzia³ w Sosnowcu) macha³ rêk¹ i odpowiada³, ¿e
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kuriozaln¹ rzecz¹ jest uzale¿nianie przynale¿no�ci do Towarzystwa od sk³adek,
gdy nam tak skandalicznie p³ac¹, a by³o to jeszcze w PRL-u, gdy zarobki mia³y
siê jako� nieco inaczej do �redniej krajowej ni¿ dzi�.

Po kilkunastu latach, gdy Oddzia³ nadal funkcjonowa³ w Sosnowcu, a nas
przeniesiono do Katowic, Profesor poleci³ prof. Jackowi Lyszczynie zamkn¹æ
tamten oddzia³, a mnie � reaktywowaæ go w Katowicach, co te¿ uczynili�my.
Kole¿anka Skarbnik przechowuje �odziedziczon¹� symboliczn¹ kwotê, która ani
siê nie zwiêksza, ani siê nie zmniejsza, ale nie wystarcza nawet np. na jedn¹
delegacjê do Warszawy lub Lublina�

Po drugie, jeste�my (zarówno starsi, jak i m³odsi, m³odsi mo¿e nawet
bardziej, bo my ju¿ mamy mniejsze potrzeby�) coraz bardziej zagonieni utrzy-
mywaniem siê na powierzchni. Oczywi�cie, chodzi o finanse. Dawniej (20, 30
lat temu) szko³y i ró¿ne instytucje zaprasza³y i zwraca³y koszta podró¿y, dorzu-
ca³y (niekiedy) mniejsze lub wiêksze honoraria. Dzisiaj wyg³aszamy prelekcje,
referaty, odczyty zawsze niemal charytatywnie, grzeczno�ciowo, na konferen-
cjach stricte naukowych p³acimy za udzia³ (pensje relatywnie zmala³y, do³o¿o-
no godzin i obiecano, ¿e w 2013 roku otrzymamy podwy¿kê�). Przynale¿no�æ
do Towarzystwa towarzysko nobilituje, pozwala zape³niæ jak¹� rubryczkê w spra-
wozdaniach, ale coraz trudniej namówiæ Kole¿anki i Kolegów Profesorów, ¿eby
pamiêtali przy tych � chyba jednak znacznie rzadszych ni¿ dawniej � okazjach
o afiliacji, eksponowaniu, ¿e reprezentuj¹ nie tylko Instytut (Uczelniê), ale tak-
¿e Towarzystwo. Sprawozdajemy co roku tylko takie w³a�nie zaakcentowane
prelekcje.

Po trzecie, dokooptowali�my na pocz¹tku roku kolejnego cz³onka, dra
Ireneusza Szparê w³a�nie dlatego, ¿e to dziêki wspó³pracy z nim prof. Maciej
Szargot odniós³ sukces i w tym roku wyg³aszali�my referaty i prowadzili�my
zajêcia podczas IV Bytomskiego Festiwalu Nauki i Sztuki (wspó³organizatorzy,
poza CKU, Towarzystwo Literackie im. Adama Mickiewicza i Akademia Hu-
manistyczno-Ekonomiczna w £odzi, Bytom 21 marca 2011) z wyra�nym wska-
zaniem (w Internecie i na plakatach) patronatu nad imprez¹ naszego Towarzy-
stwa; my�lê, ¿e w przysz³ym roku nie bêdzie ju¿ z tym problemu, ale to w³a�ci-
wie pierwszy rezultat trzech-czterech lat wspó³pracy.

Po czwarte, (je�li nas nie rozwi¹¿e Zarz¹d G³ówny) zamierzamy nadal
wyg³aszaæ tyle prelekcji, na ile bêdzie zapotrzebowanie w szko³ach (inne in-
stytucje � od Domów Kultury po Kluby Inteligencji Katolickiej � przesta³y
siê zg³aszaæ) � zanosi siê na to, ¿e nadal jednak g³ównie nieodp³atnie! Za-
mierzam (mam kilka pomys³ów) nawi¹zaæ wspó³pracê z czasopismem �Wiek
XIX� [�].
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Po pi¹te, ocena w³asnych dzia³añ nie jest imponuj¹ca, powiedzia³bym uczci-
wie raczej �taka sobie�, robimy tyle, ile mo¿emy w obecnych warunkach i nie
zanosi siê na to, aby�my mieli siê dynamiczniej rozwijaæ. Staramy siê przetrwaæ!

Po szóste, bo widzê w li�cie Pani Profesor, ¿e problem dysponowania �mi-
nimalnymi choæby funduszami� pojawia siê ponownie, jako Oddzia³ Towarzystwa
stale spotykamy siê z próbami wy³udzenia od nas pieniêdzy za jakie� ksi¹¿ki tele-
foniczne czy inne, ponoæ niezbêdne dla funkcjonowania gad¿ety i z próbami opo-
datkowania naszej dzia³alno�ci. Mo¿e to te¿ rodzi niechêæ do bycia �profit�.

Po siódme, proszê wybaczyæ, ¿e nie czujemy siê na si³ach, by zapropono-
waæ Katowice jako miejsce obrad zjazdowych.

£¹czê wyrazy szczerego szacunku
prof. zw. dr hab. Marek Piechota

prezes Oddzia³u w Katowicach

Odpowied� Oddzia³u Gdañskiego

Gdañsk, 14 czerwca 2011

Szanowna Pani Prezes,

Bardzo serdecznie dziêkujemy za list w sprawie si³ i �rodków Towarzy-
stwa Literackiego � dzi�. Nasza nieobecno�æ w Lublinie (naganna, bo przecie¿
prof. Fita to tak¿e mój nauczyciel akademicki z czasów KUL-owskich) by³a
spowodowana wy³¹cznie wzglêdami czasowymi. Do Lublina jedzie siê teraz
z Gdañska jakie� 10 godzin (do Warszawy 7). Chcemy jednak uspokoiæ zarów-
no Pani¹ Prezes, jak i Zarz¹d G³ówny, ¿e nasze ko³o gdañskie dzia³a jak nale¿y
i ani my�li siê poddawaæ. W ostatnich dwóch latach musieli�my wprawdzie zre-
zygnowaæ z corocznych wyk³adów dla maturzystów i kandydatów na studia �
wyk³adów z abonamentami � bo umar³y egzaminy wstêpne (pozosta³ tylko kon-
kurs �wiadectw), ale znale�li�my inne formy aktywno�ci. Wyk³ady cykliczne
o Mickiewiczu �czytanym na nowo� zaproponowali�my np. w Gdañsku � Su-
chaninie, ale i w Starogardzie Gdañskim. O Mi³oszu � na 100-lecie jego urodzin
� urz¹dzili�my jednodniow¹ sesjê w Starogardzie � 27 IV 2011: Czes³aw Mi-
³osz: wezwanie i zadanie; oraz wyk³ad po³¹czony ze spotkaniem autorskim na
UG � 31 V � z drem Andrzejem Franaszkiem, autorem imponuj¹cej biografii
Mi³osz (Znak 2011). Najwa¿niejszym naszym przedsiêwziêciem w mijaj¹cym
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roku by³ jednak wieczór po�wiêcony Panu Tadeuszowi po kaszubsku (z udzia-
³em t³umacza Stanis³awa Jankego, prof. Jerzego Tredera � kaszubisty i prof.
Gra¿yny Tomaszewskiej � mickiewiczologa). Studenci naszej kaszubistyki � jako
teatr lektury � prezentowali trzy sekwencje Pana Tadeusza w jêzyku kaszubskim.
W du¿ej sali Rady Wydzia³u brakowa³o miejsc. Tak wiêc �d³ugie trwanie� gdañ-
skiego oddzia³u Towarzystwa Literackiego nie jest zagro¿one, tym bardziej, ¿e
pozyskali�my nowych cz³onków � ponad 15 osób � spo�ród doktorantów. A na
majowy zjazd Towarzystwa w przysz³ym roku na pewno przygotujemy sensown¹
reprezentacjê/prezentacjê.

Tymczasem pozostajemy z najlepszymi my�lami � Jan Ciechowicz
i SPÓ£KA

Odpowied� Oddzia³u Gorzowskiego

Gorzów Wielkopolski, 18 czerwca 2011

Szanowna Pani Prezes!

W odpowiedzi na list, który wystosowa³a Pani po zje�dzie TLiAM w Lu-
blinie, a na którym z przyczyn osobistych i zawodowych byæ nie mog³am, spie-
szê z informacj¹, która przybli¿y dzia³alno�æ jednego z najm³odszych Oddzia-
³ów Towarzystwa w Polsce.

Oddzia³ Towarzystwa w Gorzowie Wielkopolskim dzia³a od ponad roku.
Od samego pocz¹tku finansowo i organizacyjnie wspiera nas Pañstwowa Wy¿sza
Szko³a Zawodowa. Otwarto�æ Pani Rektor prof. dr hab. El¿biety Skorupskiej-
-Raczyñskiej pozwala na funkcjonowanie Towarzystwa �przy� uczelni, co z jednej
strony u³atwia dotarcie do ewentualnych odbiorców (m.in. studentów), a z dru-
giej zwraca uwagê pracowników naukowych i m³odzie¿y na wydarzenia zwi¹za-
ne z rzeczywist¹ dzia³alno�ci¹ Towarzystwa. Zapewne równie¿ dlatego nasz Od-
dzia³ nie boryka siê na razie z du¿ymi problemami finansowymi, na które zwraca
Pani uwagê w swoim li�cie, i nie wystêpowa³ o nadanie osobowo�ci prawnej.

W Gorzowie Wielkopolskim � mie�cie przez dziesiêciolecia stricte prze-
mys³owym, w którym uczelnia z wydzia³em humanistycznym dzia³a zaledwie
od dziesiêciu lat � spotkania organizowane przez Towarzystwo wype³ni³y lukê,
o której istnieniu �wiadczy³a frekwencja na poszczególnych wyk³adach. W ubie-
g³ym roku nasz oddzia³ zorganizowa³ nastêpuj¹ce spotkania:
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� 26 lutego � z prof. dr hab. Piotrem �liwiñskim, który wyg³osi³ wyk³ad
Arcydzie³a literatury wspó³czesnej � kilka przypuszczeñ;

� 1 czerwca � z prof. dr hab. El¿biet¹ Skorupsk¹-Raczyñsk¹, która wy-
g³osi³a wyk³ad Elizy Orzeszkowej �wiat w s³owie zaklêty;

� 8 listopada � z dr El¿biet¹ Szczepañsk¹-Lange, która przyjecha³a do
Gorzowa z wyk³adem Pomnik: obiekt sztuki czy fakt polityczny? (na przyk³a-
dzie pomników Mickiewicza i Chopina w Warszawie).

O wszystkich wydarzeniach zosta³y powiadomione lokalne media, które
dzia³alno�æ Towarzystwa przyjê³y przychylnie, informuj¹c mieszkañców o pla-
nowanych i odbywaj¹cych siê spotkaniach. Niestety, mimo ambitnych planów
na 2011 rok, z przyczyn od nas niezale¿nych musieli�my prze³o¿yæ dwa spo-
tkania z zaproszonymi prelegentami. Jeste�my przekonani, ¿e przynajmniej jedno
z nich odbêdzie siê jesieni¹. Mamy równie¿ nadziejê, ¿e uda siê przekonaæ m³o-
dych, dynamicznych ludzi do dzia³ania w Towarzystwie, chcemy bowiem, by
nasz Oddzia³ by³ dostêpny dla ludzi �z zewn¹trz�.

Ze swej strony deklarujê wspomniane przez Pani¹ �d³ugie trwanie�, nie
bierne jednak, a poparte konkretnymi wydarzeniami. Mam nadziejê, ¿e organi-
zowane przez nas spotkania przyczyni¹ siê nie tylko do wype³niania statutowych
za³o¿eñ Towarzystwa, ale równie¿ wzbudz¹ zainteresowanie podejmowan¹ przez
nas tematyk¹ w�ród mieszkañców Gorzowa Wielkopolskiego i o�ciennych gmin.
Dziêkujê za deklaracjê wsparcia organizacyjnego i merytorycznego.

Z powa¿aniem i pozdrowieniami
dr Gabriela Balcerzak

przewodnicz¹ca Zarz¹du Oddzia³u TLiAM w Gorzowie Wlkp.

Odpowied� Oddzia³u Rzeszowskiego

Rzeszów, 10 lipca 2011

Szanowna Pani Prezes,

dziêkujê za list, który by³ efektem refleksji po lubelskim spotkaniu nasze-
go Towarzystwa. [�] W imieniu cz³onków rzeszowskiego Oddzia³u pragnê sfor-
mu³owaæ kilka s³ów odpowiedzi na list Pani Prezes.

1. Cz³onkowie rzeszowskiego Oddzia³u.Cz³onkowie rzeszowskiego Oddzia³u.Cz³onkowie rzeszowskiego Oddzia³u.Cz³onkowie rzeszowskiego Oddzia³u.Cz³onkowie rzeszowskiego Oddzia³u. Je�li chodzi o liczbê cz³onków
naszego Oddzia³u, to od oko³o dwudziestu lat sytuacja wydaje siê do�æ stabilna.
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Wed³ug dokumentacji nasz Oddzia³ liczy ponad trzydziestu cz³onków, z tym ¿e
aktywnie uczestniczy w naszych dzia³aniach oraz op³aca sk³adki oko³o 20 osób.
Nastêpuje te¿ wyra�na zmiana w �rodowisku, które owi cz³onkowie reprezen-
tuj¹: zmniejsza siê liczba nauczycieli szkó³ podstawowych, gimnazjalnych i li-
cealnych, a zwiêksza liczba nauczycieli akademickich oraz doktorantów. To
w³a�nie z tej grupy w ostatnich dwóch latach uda³o nam siê pozyskaæ kilka no-
wych osób. Tendencja ta zapewne bêdzie siê umacniaæ � �d³ugie trwanie� (o któ-
rym pisze Pani Prezes) wydaje nam siê niezagro¿one, a w najbli¿szych latach
nasz Oddzia³ bêdzie sk³ada³ siê przede wszystkim z naukowców-literaturoznaw-
ców. Zmiana struktury cz³onków naszego Oddzia³u da³a siê zauwa¿yæ ze szcze-
gólnym nasileniem podczas obecnej kadencji � w tym czasie bowiem wielu
najbardziej zas³u¿onych dzia³aczy ograniczy³o sw¹ aktywno�æ w zwi¹zku z przej-
�ciem na emeryturê. W³adze Oddzia³u czyni¹ jednak usilne starania (czê�ciowo
zwieñczone powodzeniem), by zachêciæ do wspó³pracy nowych kandydatów.

2. Dzia³alno�æ.Dzia³alno�æ.Dzia³alno�æ.Dzia³alno�æ.Dzia³alno�æ. Rzeszowski Oddzia³ Towarzystwa Literackiego im. Ada-
ma Mickiewicza podejmuje ró¿ne formy dzia³alno�ci odczytowej i organizacyj-
nej. Te dzia³ania by³y te¿ kontynuowane w ostatnich latach. W�ród nich na szcze-
góln¹ uwagê zas³uguj¹:

a) a) a) a) a) wspó³orwspó³orwspó³orwspó³orwspó³organizacja konferencji naukowych:ganizacja konferencji naukowych:ganizacja konferencji naukowych:ganizacja konferencji naukowych:ganizacja konferencji naukowych: we wrze�niu 2005 roku
wspó³organizowali�my ogólnopolsk¹ konferencjê naukow¹ �Wielkie jubileusze
i osobliwo�ci Mickiewiczowskie. W 150 rocznicê �mierci Poety�, za� w listo-
padzie 2008 roku wspó³organizowali�my ogólnopolsk¹ konferencjê naukow¹ po-
�wiêcon¹ czterdziestej rocznicy �mierci Profesora Stanis³awa Pigonia. Plonem
obydwu konferencji by³y zbiorowe monografie naukowe: Adam Mickiewicz.
Dwa wieki kultury polskiej. Studia pod redakcj¹ Kazimierza Maci¹ga i Marka
Stanisza (Wydawnictwo UR, Rzeszów 2007, ss. 711) oraz Profesor z Kombor-
ni. Stanis³aw Pigoñ w czterdziest¹ rocznicê �mierci, pod red. Krzysztofa Fio³-
ka, Wydawnictwo UJ, Kraków 2010, ss. 284).

b) b) b) b) b) dzia³alno�æ odczytowa:dzia³alno�æ odczytowa:dzia³alno�æ odczytowa:dzia³alno�æ odczytowa:dzia³alno�æ odczytowa: cz³onkowie rzeszowskiego Oddzia³u wyg³aszaj¹
odczyty w szko³ach oraz instytucjach kultury na Podkarpaciu � m.in. tak¿e na
zaproszenie zaprzyja�nionych Oddzia³ów Towarzystwa w Jaros³awiu i Przewor-
sku. Organizujemy ponadto coroczne spotkanie �wi¹teczne dla cz³onków Od-
dzia³u (pod koniec roku kalendarzowego) � podczas ka¿dego spotkania wyg³a-
szany jest okoliczno�ciowy referat.

c) c) c) c) c) nowe formy dzia³alno�ci:nowe formy dzia³alno�ci:nowe formy dzia³alno�ci:nowe formy dzia³alno�ci:nowe formy dzia³alno�ci: w ostatnim roku zainaugurowali�my otwarte
wyk³ady o tematyce literackiej, które odbywaj¹ siê na Uniwersytecie Rzeszow-
skim. Wyk³adowcami s¹ nie tylko cz³onkowie rzeszowskiego Oddzia³u, ale tak¿e
Uczeni, którym bliskie s¹ cele i warto�ci wpisane w statut naszego stowarzyszenia.
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S³uchaczami wspomnianych wyk³adów s¹ cz³onkowie i sympatycy rzeszowskie-
go Oddzia³u Towarzystwa, a tak¿e studenci polonistyki. Wyk³ady te ciesz¹ siê
du¿ym zainteresowaniem, a dziêki temu, ¿e ich wspó³organizatorem jest Insty-
tut Filologii Polskiej UR, koszty ich organizacji nie obci¹¿aj¹ naszego Oddzia-
³u. (Wyk³ady otwarte na UR okaza³y siê równie¿ jedn¹ z do�æ skutecznych form
pozyskiwania nowych cz³onków).

W zbli¿aj¹cym siê roku akademickim zamierzamy kontynuowaæ wymie-
nione formy dzia³alno�ci. [�]

Proszê przyj¹æ wyrazy g³êbokiego szacunku i powa¿ania
Marek Stanisz

prezes Oddzia³u w Rzeszowie
Towarzystwa Literackiego im. Adama Mickiewicza

Odpowied� Oddzia³u Zielonogórskiego

Zielona Góra, 12 lipca 2011

Szanowni Pañstwo,

Jako ustêpuj¹cy ju¿ prezes zielonogórskiego Oddzia³u Towarzystwa Li-
terackiego im. Adama Mickiewicza chcia³abym odnie�æ siê do listu Pani Prof.
Gra¿yny Borkowskiej z dn. 6.06.11 r., a jednocze�nie zasygnalizowaæ zmiany,
które mia³y miejsce w naszym Oddziale. Otó¿ w dn. 10.05.2011 r. podjê³am
decyzjê o rezygnacji z funkcji prezesa Oddzia³u, któr¹ pe³ni³am w latach 2002�
�2010, a nowym prezesem wybrana zosta³a w wyniku g³osowania Pani dr Ane-
ta Narolska. Jednocze�nie chcia³abym podsumowaæ pracê, tak¿e i moj¹ w na-
szym �rodowisku. Zielonogórski Oddzia³ licz¹cy obecnie 11 cz³onków dzia³a³
w ramach Uniwersytetu Zielonogórskiego. Taka by³a dotychczasowa tradycja,
która zosta³a przejêta od poprzednich przewodnicz¹cych (prof. W. Magnuszew-
skiego i prof. C. Dutki). By³a to sytuacja w pewnym sensie komfortowa, ale od
pocz¹tku te¿ stwarzaj¹ca szereg ograniczeñ. Do tej pory w naszej dzia³alno�ci
nie wykraczali�my poza uczelniê, a zaproszeni przez nas prelegenci wyg³aszali
odczyty dla �rodowiska akademickiego, w których brali udzia³ zarówno pracow-
nicy, jak i studenci. Prelegentami byli zarówno nasi pracownicy, cz³onkowie
Zarz¹du: dr hab. M. Ruszczyñska, prof. UZ; dr D. Kulczycka; dr A. Narolska;
dr K. Marcinkowski, ale tak¿e dr hab. B. Pfeiffer oraz prelegenci spoza naszego
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�rodowiska, jak: prof. T. Bujnicki (UJ); prof. J. Skuczyñski (UMK); prof. J. Ma-
ciejewski (IBL).

Jednak¿e ta forma dzia³alno�ci (g³ównie odczytowa) ostatecznie siê wy-
czerpa³a, a wielo�æ ró¿nych konferencji i projektów badawczych spowodowa-
³a, ¿e nasza oferta, któr¹ adresowali�my tak¿e do studentów, przechodzi niezau-
wa¿ona. Wobec powy¿szego koñcz¹c ten okres pracy Zarz¹du, jednocze�nie po-
dejmujemy dzia³ania maj¹ce na celu zmianê profilu dotychczasowej aktywno-
�ci, wykorzystuj¹c przy tym mo¿liwo�ci wynikaj¹ce ze statutu Towarzystwa. Tê
zmianê formy dzia³alno�ci przedstawi³a dr Aneta Narolska, a zostanie ona wpro-
wadzona od pa�dziernika bie¿¹cego roku. W skrócie: praca na rzecz Towarzy-
stwa wi¹zaæ siê bêdzie zarówno z dzia³alno�ci¹ naukow¹, jak i wydawnicz¹, ale
skierowan¹ i adresowan¹ do cz³onków oddzia³u, dok³adnie zostanie to okre�lo-
ne w sprawozdaniu rocznym. W zwi¹zku z powy¿szymi zmianami proszê o kie-
rowanie korespondencji miêdzy Zarz¹dem G³ównym a naszym oddzia³em na
adres:

Aneta Narolska (A.Narolska@ifp.uz.zgora.pl)
Towarzystwo Literackie im. Adama Mickiewicza
Oddzia³ w Zielonej Górze
Uniwersytet Zielonogórski
Al. Wojska Polskiego 69
65-069 Zielona Góra

Z powa¿aniem
Marta Ruszczyñska

Odpowied� Oddzia³u Starogardzkiego

Starogard Gd., 27 wrze�nia 2011

Pani Prezes Prof. dr hab. Gra¿yna Borkowska.

Dziêkujemy za przes³any list i przepraszamy za zw³okê w odpowiedzi.
Odpowiadam z upowa¿nienia prezesa Oddzia³u p. Tadeusza Kubiszewskiego.

Ad. 1) Naszym zdaniem s³aba, frekwencja w spotkaniach w du¿ej mierze
wynika z rosn¹cej �redniej wieku cz³onków, a do tego w ma³ym Oddziale splot
ró¿nych wydarzeñ czasami uniemo¿liwia wziêcie udzia³u w spotkaniu. Jednak
nie oznacza to, ¿e jako cz³onkowie uwa¿amy takie spotkania za zbyteczne,
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a wrêcz odwrotnie. Spotkanie przed zjazdem, jak i w trakcie kadencji (np. w po-
³owie) powinno byæ obligatoryjne. Je�li nie mo¿na tego zorganizowaæ przy okazji
jakiej� sesji, to kilkugodzinne spotkania dotycz¹ce spraw bie¿¹cych mog³yby
odbywaæ siê w siedzibie Zarz¹du G³ównego i koñczyæ siê wieczornym wyj�ciem
do teatru. Organizuj¹c takie spotkania, nale¿a³oby wymagaæ potwierdzenia przy-
bycia delegata Oddzia³u.

Ad. 2) Jako uczestnik zjazdu by³em za prawem Oddzia³ów do osobowo�ci
prawnej. Jako wieloletni skarbnik widzê w tym du¿e mo¿liwo�ci dla du¿ych Od-
dzia³ów. Jakie mog¹ byæ trudno�ci powstrzymuj¹ce Oddzia³y od uzyskiwania
osobowo�ci prawnej? Byæ mo¿e humanistyczny lêk przed rachunkowo�ci¹ i strach
przed czym� nowym nie do koñca zrozumia³ym dla cz³onków naszego Towarzy-
stwa; niedoinformowanie co do obowi¹zków i korzy�ci [�], jednak podstawo-
wym problemem wydaje siê nie tyle zagadnienie formalnoprawne, co fakt, czy
dany Oddzia³ posiada osobê, która ma umiejêtno�ci pozyskiwania �rodków � to
jest klucz do jakiejkolwiek dzia³alno�ci. Dlaczego starogardzki Oddzia³ TLiAM
nie wyst¹pi³ o uzyskanie osobowo�ci prawnej? W naszym przypadku (mamy kil-
kunastu cz³onków) istnieje przeszkoda w postaci dodatkowego finansowania kon-
ta. Wiadomo bowiem, ¿e pozyskane �rodki finansowe s¹ �rodkami celowymi
i obowi¹zuje tu rygorystyczny sposób rozliczania. To oznacza nie tylko dodat-
kowe zajêcia, ale i uszczuplenie i tak skromnych zasobów w³asnych. Czy taki stan
rzeczy uniemo¿liwia prowadzenie w miarê aktywnej dzia³alno�ci Oddzia³u?
W ¿adnej mierze. Nale¿y wypracowaæ taki modus vivendi, który pozwoli na jej
prowadzenie [�]. Nasz prezes pozyskuje �rodki od Urzêdu Miasta i Starostwa
Powiatowego tj. przedstawia tym¿e urzêdom tematykê sesji i spotkañ na dany rok.
Je�li akceptuj¹ nasze propozycje, zabezpieczaj¹ �rodki (które pozostaj¹ na ich
stanie). Do nas nale¿y zaproszenie prelegentów i zorganizowanie spotkania (m.in.
dostarczenie danych do umowy z prelegentami etc.), które zwykle odbywa siê
w auli I LO i jest otwarte dla mieszkañców, chocia¿ korzysta z tych spotkañ g³ów-
nie m³odzie¿ licealna. Po wyk³adzie, odczycie itp. urzêdnik za³atwia sprawy fi-
nansowe z prelegentem, bowiem p³atnikiem jest dany urz¹d. Podobnie uk³ada siê
wspó³praca z Miejsk¹ Bibliotek¹ [�]. Czêsto sesje przez nas organizowane s¹
nagrywane przez miejscow¹ telewizjê kablow¹ i tym sposobem przekaz dociera
do szerszej spo³eczno�ci. Naszym zdaniem, nie otrzymaliby�my wiêcej �rodków,
gdyby�my mieli osobowo�æ prawn¹. Wiadomo, ile organizacji ubiega siê o dota-
cje celowe, a w samorz¹dach pieniêdzy coraz mniej. Oczywi�cie, nasz sposób
opiera siê na autorytecie naszego prezesa, powszechnie znanego i szanowanego
w mie�cie. Zapewne w mniejszej spo³eczno�ci ³atwiej podobne niekonwencjo-
nalne dzia³ania przeprowadziæ, ale musz¹ one byæ w zgodzie z prawem. [�]
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Ad. 3) Liczebno�æ Oddzia³u to sta³y problem, który narasta wraz z przemia-
nami ca³ego spo³eczeñstwa. Kiedy� polonista czu³ siê wyró¿nionym poprzez przy-
nale¿no�æ do TLiAM. Dawniej obowi¹zywa³a zasada: tu jestem, bo tu przynale-
¿ê. [�] Obecnie relatywizm, który niszczy chêæ do ¿ycia wed³ug pewnych zasad
i warto�ci, jest przeszkod¹ dla rozwoju takich organizacji, jak TLiAM. Skutkiem
tego jest brak dop³ywu m³odych cz³onków. Dawniej w naszym Oddziale by³y
osoby o ró¿nym wykszta³ceniu, ale z przewag¹ polonistów, a obecnie trudno na-
k³oniæ polonistów do zapisania siê do Towarzystwa, o innych za� profesjach mo¿na
tylko pomarzyæ [�]. Zapewne jest to skutkiem ogólnego trendu: spadku zainte-
resowania literatur¹ piêkn¹. Rola tej¿e maleje w kszta³towaniu m³odego pokole-
nia. Dostêpno�æ ksi¹¿ki jest odwrotnie proporcjonalna do czytelnictwa. Schemat
wypiera indywidualno�æ. Czy prze³amiemy tu u siebie ten kryzys, trudno wyro-
kowaæ. Jestem sceptykiem. Nale¿a³oby ca³e zagadnienie przemy�leæ i to �góra�
powinna przyj�æ do �oddzia³u�, wesprzeæ go swoim autorytetem osobistym.
Wydaje mi siê, ¿e obecno�æ prelegentów �z najwy¿szej pó³ki� na pewno sk³oni³a-
by kilka osób do zapisania siê i dzia³ania w naszym Towarzystwie. Oczywi�cie,
jak zwykle powraca kwestia pieniêdzy. Problem w tym, ¿e ma³e Oddzia³y maj¹
na ogó³ problem z niedoborem finansowania, i ko³o siê zamyka. Jak to rozwi¹zaæ
i czy warto rozwi¹zywaæ � to raczej k³adê pod rozwagê Zarz¹du.

Ad. 4) Co siê tyczy naszej dalszej egzystencji, to deklarujemy chêæ dzia-
³ania hic et nunc; jednak trze�we spojrzenie na rzeczywisto�æ podpowiada: tak
d³ugo, jak tym starszym bêdzie siê chcia³o lub bêd¹ w stanie dzia³aæ. Jeste-
�my za likwidacj¹ Oddzia³ów nie dzia³aj¹cych, czyli fikcyjnych. Uznajemy za
podstawê, ¿e dany Oddzia³ utrzymuje kontakt z Zarz¹dem poprzez przesy³a-
nie sprawozdañ corocznych i finansowych. [�] Pozór jest �mierteln¹ choro-
b¹. Tê niemoc nale¿y przezwyciê¿yæ, i tu widzia³bym now¹ rolê Zarz¹du, który
nie tylko panuje, ale inspiruje [�]. Je�li Zarz¹d chce utrzymywaæ na terenie
Polski swoje Oddzia³y w miejscowo�ciach, które nie s¹ o�rodkami akademic-
kimi, to powinien zej�æ z piedesta³u i zacz¹æ doceniaæ miejscow¹ dzia³alno�æ.
Co przez to rozumiem? My�lê, ¿e inspiruj¹c¹ rolê móg³by odegraæ Zarz¹d,
gdyby ze swoich �rodków organizowa³ w Oddziale prelekcje, sesje popular-
nonaukowe � na przyk³ad jako nagrodê za dzia³alno�æ w skali danego roku po
zapoznaniu siê z rocznym sprawozdaniem. [�] To wzmog³oby dodatkowo chêæ
do dzia³ania poszczególnych Oddzia³ów. ̄ yjemy w czasach, gdy papie¿ opusz-
cza Rzym i odwiedza kraje, gdzie diabe³ mówi dobranoc. Mo¿e jest czas naj-
wy¿szy, by Prezes odwiedza³ Oddzia³y naszego Towarzystwa jako organiza-
tor sesji popularnonaukowej wraz z innymi profesorami w dowód uznania
dzia³alno�ci danego Oddzia³u. Wydaje mi siê, ¿e tylko tym sposobem mo¿na
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doprowadziæ do intensyfikacji pracy Oddzia³ów. Uwa¿am, ¿e relacje �my i oni�
do niczego nie prowadz¹, a pojêcie lepszo�ci jest rujnuj¹ce dla kultury. Nie
zapominajmy, ¿e kultura to uprawa, czyli dzia³anie non stop. Nale¿a³oby rów-
nie¿ dostrzegaæ aspekt marketingowy [�] takiej sesji popularnonaukowej.
Docenionymi czuliby siê nie tylko cz³onkowie danego Oddzia³u TLiAM, ale
i sponsorzy � zapraszani i wyró¿niani wrêczeniem przez Prezesa Zarz¹du
G³ównego TLiAM podziêkowañ za sponsorowanie danego Oddzia³u � co
mog³oby rokowaæ dalsze finansowanie dzia³alno�ci prelekcyjnej danego Od-
dzia³u. [�] do organizacji spotkania, sesji popularnonaukowej nie tyle potrzeb-
na jest organizacja np.: TLiAM, ale pieni¹dze. Dlatego to, co oferuje Zarz¹d
G³ówny w otrzymanym li�cie oceniam jako �rednio atrakcyjne.

Ad. 5) Co do zmian w statucie naszej organizacji, to jestem za ogranicze-
niem liczebno�ci Zarz¹du G³ównego, który ma dzia³aæ, wiêc mo¿e sk³adaæ siê
co najwy¿ej z trzech osób. Inn¹ rzecz¹ jest uhonorowanie dzia³aczy terenowych,
czy by³ych cz³onków zarz¹du, a inn¹ sprawne dzia³anie danej organizacji. Za-
rz¹d jest od rz¹dzenia, wiêc powinien sk³adaæ siê z zarz¹dzaj¹cego i prokuren-
ta. To jest minimum. Natomiast za nierozwa¿ne uwa¿am niekorzystanie z do-
�wiadczenia dzia³aczy regionalnych czy by³ych cz³onków Zarz¹du G³ównego.
W tym celu nale¿a³oby stworzyæ cia³o doradcze, które s³u¿y³oby swoim do�wiad-
czeniem Zarz¹dowi G³ównemu. Nie ogranicza³bym liczebno�ci tego gremium.
Uwa¿am za skandal organizacyjny naszego Towarzystwa, ¿e nie posiadamy
swojego Logo / miniaturki do klapy. Warto w takim logo umie�ciæ rok za³o¿e-
nia, to dowód d³ugiego trwania. Czy my eksponujemy datê za³o¿enia naszego
Towarzystwa? NIE!

Z upowa¿nienia Zarz¹du Oddzia³u Grzegorz Mykowski, skarbnik

Odpowied� Oddzia³u Tarnowskiego

Tarnów, 26 pa�dziernika 2011

Szanowna Pani Prezes,

Przepraszam, ¿e dopiero teraz odpisujê na Pani list. Niestety, nie uda³o
nam siê przed wakacjami zrobiæ zebrania. Spotykali�my siê prywatnie i roz-
mawiali�my na temat naszego Oddzia³u, ale nie powsta³y ¿adne propozycje,
poza zaplanowan¹ wcze�niej na jesieñ tego roku sesj¹ po�wiêcon¹ Mi³oszowi,
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zaplanowanym cyklem wyk³adów �M³odzi humani�ci Tarnowa� oraz wieczo-
rem po�wiêconym wspomnieniom o �p. Profesorze Stanis³awie Ficie.

Chcieliby�my podtrzymywaæ i rozwijaæ nasz Oddzia³. Naturalnie, bory-
kamy siê z problemami finansowymi. Ostatnio uda³o mi siê nawi¹zaæ wspó³pracê
z du¿¹ instytucj¹ kultury w Tarnowie � Mo�cickim Centrum Kultury � które
dysponuje sporymi �rodkami finansowymi i jest chêtne do wspó³pracy z naszym
Oddzia³em (wspólnie realizujemy sesjê po�wiêcon¹ Mi³oszowi).

W styczniu koñczy siê moja kadencja i planujemy zebranie sprawozdaw-
czo-wyborcze. W tej sytuacji trudno staraæ siê o uzyskanie osobowo�ci prawnej
dla Oddzia³u [�] Zaraz po wyborach przeka¿emy Pani Prezes sprawozdanie
z dalszych planów dotycz¹cych naszego Oddzia³u.

£¹czê wyrazy szacunku
Marta Mikosiñska, prezes Oddzia³u w Tarnowie

Odpowied� Oddzia³u £ódzkiego

£ód�, 9 listopada 2011

Nasze sugestie dotycz¹ce form dzia³alno�ci Towarzystwa:
1. Nale¿y realnie skonsolidowaæ Oddzia³y poprzez przygotowanie ogól-

nopolskiego programu otwartych wyk³adów przeprowadzanych przez cz³onków
Towarzystwa go�cinnie w innych o�rodkach.

2. Rocznik Towarzystwa powinien uzyskaæ status czasopisma naukowe-
go, mo¿liwie wysoko punktowanego, otwartego na ró¿ne propozycje badawcze.

3. Niezbêdne jest zaanga¿owanie w prace Towarzystwa du¿ych grup na-
uczycieli jêzyka polskiego � proponuj¹c im cykle spotkañ podobne do tych prze-
prowadzanych corocznie przez o�rodki doskonalenia zawodowego.

4. Strona internetowa Towarzystwa winna byæ ¿ywym forum wymiany
pogl¹dów oraz miejscem, z którego mo¿na zaczerpn¹æ informacje o wydarze-
niach naukowych w skali kraju (konferencje, spotkania, prezentacje).

5. W³adze Towarzystwa powinny konsekwentnie zabieraæ publicznie g³os
w najwa¿niejszych sprawach �rodowiska polonistycznego � akademickiego i na-
uczycielskiego.

6. Potrzebne jest pilne uporz¹dkowanie finansowych i prawnych mo¿li-
wo�ci funkcjonowania Oddzia³ów.

http://rcin.org.pl
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Planowane dzia³ania w Oddziale £ódzkim:
1. Ponowna rekrutacja cz³onków Towarzystwa, tak¿e w �rodowisku

doktorantów i studentów, z obowi¹zkiem regularnego op³acania sk³adki.
2. Wspó³praca � regularna � z Bibliotek¹ Uniwersytetu £ódzkiego (wy-

k³ady otwarte, wystawy, spotkania).
3. Organizacja cyklu spotkañ z literatami i historykami literatury dla �ro-

dowiska akademickiego.
4. Organizacja corocznie naukowej konferencji dla nauczycieli jêzyka

polskiego we wspó³pracy ze �rodowiskiem akademickim.
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